

برنامج العمل المؤقت

الأربعاء، 07 أيلول/سبتمبر	
تسجيل المندوبين	18:00 – 09:00
الخميس، 08 أيلول/سبتمبر	
الكلمة الافتتاحية بالنيابة عن:	09:15 – 09:00
● معالي السيد شافكات ميرزوييوف، رئيس جمهورية أوزبكستان	
الجلسة الافتتاحية	09:30 – 9:15
● السيدة تنزيلا ناربايففا، رئيسة مجلس الشيوخ في أوزبكستان	
● معالي السيد دوارتي باتشيكو، رئيس الاتحاد البرلماني الدولي	
الكلمة الافتتاحية	09:45 – 09:30
ضيف خاص	
رسالة بالفيديو من السيدة أمينة ج. محمد، نائب الأمين العام للأمم المتحدة	
صورة جماعية	10:00 – 09:45
استراحة قهوة	10:30 – 10:00
الجلسة 1: التصدي لمخاطر التعافي العالمي ما بعد الجائحة	12:30 – 10:30
تدير الجلسة السيدة كريستين موتونن، الخبيرة الدولية والشريكة الإدارية لسنترل إيست كونيكت <i>Central East Connect</i>	
ستقدم هذه الجلسة منبراً للنساء القياديات في البرلمانات لتركيز الاهتمام على التعافي الاقتصادي من منظور التنمية المستدامة المتجذرة في العدالة، والشمول، والحماية البيئية. سيتم إيلاء تركيز خاص للتصدي لأوجه الضعف التي تكبح التنمية المستدامة، لا سيما في مجالات العمل، والحماية الاجتماعية، والحقوق الجنسية، والإنجابية، والعمل المناخي.	

كلمات استهلاكية يلقبها الضيوف المتحدثون

- رسالة بالفيديو من السيد هاينز ويرنر كولر، المدير العام المساعد والمدير الإقليمي، مكتب أوروبا وآسيا الوسطى (منظمة العمل الدولية)
- رسالة بالفيديو من السيدة أيداي كورمانوفا، رئيسة مكتب آسيا الوسطى (برنامج الأمم المتحدة للبيئة)

عروض تقديمها رئيسات البرلمانات

- السيدة غالينا كاريلوفا، نائب رئيس المجلس الاتحادي (روسيا الاتحادية)
- معالي السيدة فوزية بنت عبد الله زينل، رئيسة مجلس النواب (مملكة البحرين)
- السيدة صاحبة غافاروفا، رئيسة الجمعية الوطنية لجمهورية أذربيجان (أذربيجان)
- السيدة إيلان تيليو، رئيسة مجلس النواب (بلجيكا)
- السيدة شيرين شارمين شودري، رئيسة البرلمان (بنغلاديش)
- السيدة غولشات ماميدوفا، رئيسة المجلس الوطني (تركمانستان)

تتضمن الأسئلة الرئيسية:

- ما هي الدروس المستخلصة من جائحة كوفيد-19 في زيادة القدرة على الصمود الاقتصادي؟
- كيف يمكننا تحقيق اقتصاد اجتماعي وتضامني ليحد من أوجه عدم المساواة والضعف؟
- ما هي الإجراءات المطلوبة للحد من أوجه الضعف المتعلقة بالفتيات والنساء، بما فيها في مجال الصحة والحقوق الجنسية والإنجابية؟
- كيف يمكننا ضمان أن التعافي الاقتصادي يتصدى لتغير المناخ؟
- ما هي الممارسات الجيدة التي يمكن لرئيسات البرلمانات تبادلها من جهود التعافي الاقتصادي في بلدانهم، والتعلم منها، وتعزيزها؟

استراحة غداء

14:00 – 12:30

الجلسة 2: منع المخاطر المتعلقة بالتكنولوجيا، والحفاظ على حقوق الإنسان والمساواة بين الرجال والنساء (الجندرية) في عالم التكنولوجيا

15:30 – 14:00

تدير الجلسة السيدة كريستين موتونن، الخبيرة الدولية والشريكة الإدارية لسنترل إيست كونيكت Central East Connect



لقد جعلت التقنيات الجديدة المستحيل ممكناً في العديد من المجالات في حياة الناس، والعمل، والتفاعلات الاجتماعية. بالرغم من ذلك، تنشأ عنها العديد من المخاطر، بما في ذلك تلك المتعلقة بالخصوصية عبر الإنترنت، وحرية التعبير، والتحرش، والعنف. تتعرض النساء، والفتيات للمخاطر عبر الإنترنت بشكل خاص، ويتطلب الأمر التوصل إلى حلول، وتطبيقها.

كلمات استهلاكية يلقبها الضيوف المتحدثون

- رسالة بالفيديو من السيدة ريم السالم، المقررة الخاصة المعنية بالعنف ضد المرأة وأسبابه وعواقبه (الأمم المتحدة)
- رسالة بالفيديو من السيدة إيفلين ريجنر، نائب الرئيس (البرلمان الأوروبي)
- رسالة بالفيديو من السيد جورج تشين، مدير السياسة العامة الإقليمية (META Facebook)

عروض تقديمها رئيسات البرلمانات

- السيدة بوان ماهاراني، رئيسة مجلس النواب (إندونيسيا)
- السيدة أورشكا كلاكوتشار زوبانتشيتش، رئيسة الجمعية الوطنية (سلوفينيا)
- السيدة دانيلا دوروفيتش، رئيسة البرلمان (مونتينيغرو)
- السيدة إيدا موكاباغوزا، نائب رئيس مجلس النواب (رواندا)
- السيدة آنا ماريا باستور خوليان، النائب الثاني لرئيس مجلس النواب (إسبانيا)

تتضمن الأسئلة الرئيسية:

- كيف أسرعت جائحة كوفيد-19 وتيرة التقدم نحو الابتكار التقني في الاقتصاد الرقمي، وعالم العمل؟
- ما هي المبادرات التي تُنفذ على الصعيدين الوطني والدولي التي تعالج الفجوة الرقمية؟
- كيف يمكن للبرلمانات تعزيز حقوق النساء والفتيات وحريةهن عبر الإنترنت بشكل أفضل؟

حفل استقبال على شرف رئيسات البرلمانات
(متاح لجميع الوفود وأعضائها)

19:00



جزء خاص: برلمانات مراعية للمنظور الجندري للاستدامة والازدهار

للاحتفال بالذكرى السنوية العاشرة لخطة العمل للبرلمانات المراعية للمنظور الجندري التابعة للاتحاد البرلماني الدولي، ستقدم القمة الفرصة لتقييم استعدادات البرلمانات وقدرتها على أن تكون مستجيبة للمنظور الجندري في توقع المخاطر، وتحقيق السلام، والاستدامة، والازدهار. سيتضمن هذا الجزء الخاص مناقشة على غرار مناظرات الدوحة حول الاقتراحات الرئيسية الأربعة الواردة أدناه.

كلمة استهلاكية يليها الضيف المتحدث:

- سعادة السيد مارتن تشونغونغ، الأمين العام للاتحاد البرلماني الدولي ورئيس مجلس الشبكة الدولية لأنصار ونصيرات المساواة بين الجنسين

كلمة استهلاكية تلقيها:

- السيدة تانزيلا نارباييفا، رئيسة مجلس الشيوخ في أوزبكستان
- مناقشة على غرار مناظرات الدوحة بين رئيسات البرلمانات اللواتي يعبرن إما عن الموافقة أو المعارضة على الاقتراحات التالية:

تدير الجلسة السيدة كريستين موتونن، الخبيرة الدولية والشريكة الإدارية لسنترل إيست كونيكت *Central East Connect*

- الاقتراح 1: "يمكن لبرلمان مستجيب للمنظور الجندري فحسب أن يشجع الدبلوماسية البرلمانية، والتعاون التنموي، والجهود من أجل السلام التي تراعي المنظور الجندري."

- معالي السيدة فوزية بنت عبد الله زينل، رئيسة مجلس النواب (مملكة البحرين)
- السيدة بوان ماهاراني، رئيسة مجلس النواب (إندونيسيا)

استراحة قهوة

- الاقتراح 2: "من دون برلمان يراعي المنظور الجندري، لا يمكن اعتماد قوانين تستجيب للمنظور الجندري."
- السيدة شيرين شارمين شودري، رئيسة البرلمان (بنغلاديش)

<ul style="list-style-type: none"> ● الاقتراح 3: "يمكن لبرلمان يراعي المنظور الجندري منع التحيز، والتحرش، والعنف ضد النساء في البرلمان والمجتمع، والمعاقبة عليها، وإصلاحها." - السيدة أورشكا كلاكوتشار زوبانتشيتش، رئيسة الجمعية الوطنية (سلوفينيا) ● الاقتراح 4: "تتمتع رئيسات البرلمانات بالسلطة لجعل البرلمان أكثر ترحيباً وتمكيناً للنساء." - السيدة ماييل م. تشينومونا، رئيسة مجلس الشيوخ (زيمبابوي) - السيدة إيلان تيليو، رئيسة مجلس النواب (بلجيكا) - السيدة جيما نونو كومبا، رئيسة الجمعية الوطنية الانتقالية (جنوب السودان) 	
<p style="text-align: center;">مائدة مستديرة لرئيسات البرلمانات (جلسة مغلقة)</p> <p>تهدف جلسة المائدة المستديرة إلى تقديم منبر لرئيسات البرلمانات للاتفاق على نتائج القمة، وتوصياتها الرئيسية. استناداً إلى النقاش، ستعتمد رئيسات البرلمانات إعلان طشقند.</p>	12:30 – 12:00
<p style="text-align: center;">استراحة غداء</p>	14:00 – 12:30
<p style="text-align: center;">الجلسة الختامية</p> <p>ستختم القمة بتقديم إعلان طشقند.</p> <ul style="list-style-type: none"> ● السيدة تنزيلا ناربايففا، رئيسة مجلس الشيوخ في أوزبكستان ● معالي السيد دوارتي باتشيكو، رئيس الاتحاد البرلماني الدولي 	15:00 – 14:00
<p>السبت، 10 أيلول/سبتمبر</p>	
<p>تدعو الجمعية العليا في أوزبكستان جميع رئيسات البرلمانات والمندوبين إلى رحلة ميدانية ليوم واحد إلى مدينة سمرقند.</p>	





Inter-Parliamentary Union
For democracy. For everyone.

14th Summit of Women Speakers of Parliament (14SWSP)



O'zbekiston Respublikasi
**OLIIY MAJLISI
SENATI**

***Parliamentary leadership: Anticipating risks to better deliver
sustainability and prosperity***

Tashkent (Uzbekistan), 8 to 9 September 2022

Provisional programme

Wednesday, 7 September

09:00 – 18:00 Registration of delegates

Thursday, 8 September

09:00 – 09:15

Inaugural speech on behalf of

- H.E Mr. Shavkat Mirziyoyev, President of the Republic of Uzbekistan

09:15 – 09:30

Opening session

- Ms. Tanzila Narbaeva, Chairwoman of the Senate of Uzbekistan
- Mr. Duarte Pacheco, President of the Inter-Parliamentary Union

09:30 – 09:45

Keynote address

Special guest:

Video message by Ms. Amina J. Mohammed, Deputy Secretary-General of the United Nations

09:45 – 10:00

Group photo

10:00 – 10:30

Coffee break

10:30 – 12:30

Session 1: Addressing the risks of the post-pandemic global recovery

Session moderated by Ms. Christine Muttonen, International Expert and Managing Partner of Central East Connect

This session will offer a platform for women leaders of parliament to focus attention on the economic recovery from the perspective of sustainable development rooted in justice, inclusion and environmental protection. A special focus will be placed on addressing vulnerabilities that hold sustainable development back, in particular in the areas of work, social protection, sexual and reproductive rights, and climate action.

Introductory remarks by guest speakers

- Video message by Mr. Heinz Werner Koller, Assistant Director-General and Regional Director, Office for Europe and Central Asia (International Labour Organization)
- Video message by Ms. Aidai Kurmanova, Head of Central Asia Office (UN Environment Programme)

Presentations by women Speakers

- Ms. Galina Karelova, Deputy Speaker of the Federation Council (Russian Federation)
- Ms. Fawzia Zainal, Speaker of the Council of Representatives (Bahrain)
- Ms. Sahiba Gafarova, Speaker of the Milli Mejlis of the Republic (Azerbaijan)
- Ms. Eliane Tillieux, Speaker of the House of Representatives (Belgium)
- Ms. Shirin Sharmin Chaudhury, Speaker of Parliament (Bangladesh)
- Ms. Gulshat Mammedova, Chairperson of Mejlis of Milli Gengesh (Turkmenistan)

Key questions will include:

- *What are the lessons learned from the COVID-19 pandemic in building more economic resilience?*
- *How can we achieve a social and solidarity economy that reduces inequalities and vulnerabilities?*
- *What measures are needed to reduce girls' and women's vulnerabilities, including in the area of sexual and reproductive health and rights?*
- *How can we ensure that the economic recovery addresses climate change?*
- *What good practices from the economic recovery efforts in their respective countries can women Speakers share, learn from and promote?*

12:30 – 14:00

Lunch break

14:00 – 15:30

Session 2: Preventing tech-related risks and preserving human rights and gender equality in a high-tech world

Session moderated by Ms. Christine Muttonen, International Expert and Managing Partner of Central East Connect

New technologies have made the impossible become possible in so many areas of people's lives, work and social interactions. However, they give rise to many great risks, including those relating to online privacy, freedom of expression, and harassment and violence. Women and girls are at particular risk online and solutions need to be found and applied.

Introductory remarks by guest speakers

- Video message by Ms. Reem Alsalem, Special Rapporteur on violence against women, its causes and consequences (United Nations)
- Video message by Ms. Evelyn Regner, Vice-President (European Parliament)
- Video message by Mr. George Chen, Regional Public Policy Director (META Facebook)

Presentations by women Speakers

- Ms. Puan Maharani, Speaker of the House of Representatives (Indonesia)
- Ms. Urška Klakočar Zupančič, Speaker of the National Assembly (Slovenia)
- Ms. Danijela Đurović, President of the Parliament (Montenegro)
- Ms. Edda Mukabagwiza, Deputy Speaker of the Chamber of Deputies (Rwanda)
- Ms. Ana María Pastor Julián, Second Deputy Speaker of the Congress of Deputies (Spain)

Key questions will include:

- *How has the COVID-19 pandemic accelerated progress towards technological innovation in the digital economy and the world of work?*
- *What initiatives that address the digital divide are being implemented nationally and internationally?*
- *How can parliaments better promote and protect the rights and freedoms of women and girls online?*

19:00

Reception in honour of the women Speakers of parliament
(Open to all delegations and their members)

Friday, 9 September

09:30 - 11:55

Special segment: Gender-sensitive parliaments for sustainability and prosperity

To mark the tenth anniversary of the IPU's Plan of Action for Gender-sensitive Parliaments, the Summit will offer an opportunity to take stock of parliaments' readiness and ability to be gender-responsive in anticipating risks and better delivering peace, sustainability and prosperity. The special segment will include a Doha-style debate on the four main motions below.

Introductory remarks by guest speaker:

- Mr. Martin Chungong, Secretary General of the IPU and Chair of the Board of International Gender Champions

Introductory remarks by:

- Ms. Tanzila Narbaeva, Chairwoman of the Senate of Uzbekistan

Doha-style debate among women Speakers in agreement or disagreement with the following motions:

Moderated by Ms. Christine Muttonen, International Expert and Managing Partner of Central East Connect

- Motion 1: **"Only a gender-sensitive parliament can drive gender-responsive parliamentary diplomacy, development cooperation and peace efforts"**
 - Ms. Fawzia Zainal, Speaker of the Council of Representatives (Bahrain)
 - Ms. Puan Maharani, Speaker of the House of Representatives (Indonesia)

Coffee break

- Motion 2: **"Without a gender-sensitive parliament, gender-responsive laws cannot be adopted"**
 - Ms. Shirin Sharmin Chaudhury, Speaker of Parliament (Bangladesh)
- Motion 3: **"A gender-sensitive parliament can prevent, punish and repair sexism, harassment and violence against women in parliament and in society"**
 - Ms. Urška Klakočar Zupančič, President of the National Assembly (Slovenia)
- Motion 4: **"Women Speakers have the power to make parliament more welcoming and more empowering for women"**
 - Ms. Mabel M. Chinomona, President of the Senate (Zimbabwe)
 - Ms. Eliane Tillieux, Speaker of the House of Representatives (Belgium)
 - Ms. Jemma Nunu Kumba, Speaker of the Transitional National Assembly (South Sudan)

12:00 – 12:30

Roundtable for women Speakers of Parliament (closed session)

The roundtable session aims to offer a platform for women Speakers to agree on the Summit's conclusions and main recommendations. Based on their discussion, the women Speakers will adopt the Tashkent Declaration.

12:30 – 14:00

Lunch break

14:00 – 15:00

Closing session

The Summit will close with the presentation of the Tashkent Declaration.

- Ms. Tanzila Narbaeva, Chairwoman of the Senate of Uzbekistan
- Mr. Duarte Pacheco, President of the Inter-Parliamentary Union

Saturday, 10 September

The Oliy Majlis (Supreme Assembly) of Uzbekistan invites all Women Speakers and delegates to a one-day field trip to the city of Samarkand.